



МИНОБРНАУКИ РОССИИ
Федеральное государственное бюджетное образовательное
учреждение высшего образования
«Пензенский государственный университет»
(ФГБОУ ВО «ПГУ»)

ИНФОРМАЦИОННОЕ ПИСЬМО

10 декабря 2025 г. состоится XIV Международная научно-практическая конференция иностранных студентов **«Межкультурная коммуникация в современном мире»**, организатором которой является Институт международного сотрудничества ПГУ. Конференция будет проходить в очном формате с применением платформы КонтурТолк для подключения участников из других городов РФ и стран. Организатором конференции является Институт международного сотрудничества Пензенского государственного университета.

К участию в конференции приглашаются иностранные слушатели, студенты, магистранты и аспиранты российских и зарубежных университетов, а также преподаватели.

Направления работы конференции:

- №1. «Роль медиа в межкультурной коммуникации»;
- №2. «Языковая действительность в эпоху глобализации: судьба русского языка в мире»;
- №3. «Социализация иностранных студентов в новой социокультурной и образовательной среде»;
- №4. «Проблемы развития мировой экономики и международных отношений в XXI веке: ориентиры и перспективы»;
- №5. «Актуальные проблемы зарубежной и отечественной медицинской науки»;
- №6. «Участие молодежи в развитии межнационального диалога: залог мира без войны».

Условия участия в конференции:

Для участия в конференции необходимо отправить заявку и текст статьи **до 15.11.2025** на адрес электронной почты: **mksm.pgu@yandex.ru** (ответственный секретарь: Шурыгина Юлия Александровна).

Заявка должна содержать следующие сведения:

1. Фамилия
2. Имя
3. Отчество
4. Гражданство
5. Место учебы (вуз, факультет, курс, группа)
6. Название статьи
7. Научный руководитель (Ф.И.О., место работы, должность, ученая степень)
8. Направление конференции
9. Форма участия (очная, заочная).

Название документа в электронном виде оформляется по образцу: Иванов_заявка.

Планируется издание **сборника научных статей конференции** (сборник будет размещен в научной электронной библиотеке elibrary.ru и включен в РИНЦ).

Для включения материалов в сборник статей процент оригинального текста должен быть не менее 70%.

От одного автора принимается к опубликованию принимается не более одной статьи.

По вопросам участия в конференции обращаться к начальнику отдела социальной адаптации и культурно-массовой работы с иностранными студентами ПГУ Сягайло Екатерине Григорьевне (учебный корпус ПГУ №11, кабинет 122); 8(8412)20-28-97.

Требования к оформлению статьи:

Материалы оформляются в редакторе MS Word с расширением *.doc, шрифт Times New Roman, 14 pt, межстрочный интервал – полуторный, размер полей слева, справа, сверху, снизу – 2 см, абзац – 1,25, без нумерации страниц. Список литературы оформляется в соответствии с ГОСТ Р 7.0.100-2018. В тексте статьи обязательны ссылки на источники [1, с. 48].

Название документа в электронном виде оформляется по образцу: Иванов_статья.

Статья оформляется строго по образцу, представленному в ПРИЛОЖЕНИИ 1.

Вниманию авторов! Направление в редакцию научной статьи и заявки на участие в конференции является согласием на обработку персональных данных авторов в соответствии с ФЗ «О персональных данных» № 152-ФЗ.

Оргкомитет имеет право отклонить публикацию материалов, не соответствующих проблематике конференции и требованиям, предъявляемым к оформлению научных статей.

Мероприятие проведено в рамках субсидии из федерального бюджета образовательным организациям высшего образования на реализацию мероприятий, направленных на поддержку студенческих научных сообществ.

УЧАСТИЕ В КОНФЕРЕНЦИИ БЕСПЛАТНОЕ

Сайт конференции: https://ims.pnzgu.ru/st_life/conference_crossculturalcommunication

УДК 316.614

РОЛЬ КУЛЬТУРНО-ДОСУГОВОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ В ПРОЦЕССЕ СОЦИАЛИЗАЦИИ ИНОСТРАННЫХ СТУДЕНТОВ

Баходур Кодиров, Иван Иванович Иванов

*Пензенский государственный университет,
г. Пенза, Россия*

Аннотация. Рассматривается роль культурно-массовых мероприятий как одного из важнейших аспектов успешной социализации иностранных студентов в российских вузах на примере Пензенского государственного университета.

Ключевые слова: социализация, адаптация, культурно-массовая работа, национальные праздники, внеучебная деятельность, воспитание, толерантность

Текст	текст	текст	текст	текст
текст	текст	текст	текст	текст

Список литературы

1. Тихонова Е. Г., Сухарев А. И. Особенности адаптации иностранных студентов в вузе региона // Регионология. 2018. № 2. С. 149–155.



**MINISTRY OF SCIENCE AND HIGHER EDUCATION OF THE RUSSIAN FEDERATION
Federal State Budgetary Educational Institution
of Higher Education
Penza State University
(FSBEI HE PSU)**

INFORMATION LETTER

The 14th International Student Scientific and Practical Conference “**Cross-Cultural Communication in the Modern World**” will be held by the Institute of International Cooperation of Penza State University on **10 December 2025**. The conference will be arranged in the face-to-face mode with the use of the KonturTalk platform for participants from other cities of the Russian Federation and abroad. The Institute of International Cooperation of PSU and the Student Scientific Society of PSU are the conference organisers.

The conference organising committee invites international trainees, Bachelor students, Master students and postgraduate students, teachers from higher education institutions in the Russian Federation and abroad.

The focus areas of the conference include:

1. Role of media in intercultural communication;
2. Language reality in the era of globalisation: fate of the Russian language in the world;
3. Socialisation of international students in new social, cultural and educational environment;
4. Challenges for the development of world economy and international relations in the 21st century: milestones and perspectives;
5. Current issues in Russian and foreign medical sciences;
6. Youth involvement in promoting interethnic dialogue: world without war.

The terms and conditions for participation in the conference are as follows:

The applications and research papers should be emailed at mksm.pgu@yandex.ru (secretary of the conference – Dr. Yuliia Shurygina). The deadline for submitting the applications and texts of papers is **15 November 2025**.

The application should contain the following information:

1. Full name
2. Nationality
3. Place of study (higher education institution, faculty, year of study, group)
4. Title of the research paper
5. Academic advisor (full name, place of work, position, academic title and rank)
6. Focus area of the conference
7. Form of participation (face-to-face / online).

The electronic document should be named according to the sample: Your full name_application.

It is planned to publish the **conference proceedings**, which will be placed in the scientific electronic library (www.elibrary.ru) and included in the RSCI database (Russian Science Citation Index).

To be placed in the conference proceedings, the text of research papers should be at least 70% original and authentic.

No more than one research paper is accepted for publication from one author.

For participation in the conference, please contact the Head of the Department of Student Affairs of PSU Ekaterina Sygaylo (building 11, room 122, tel. +7 (8412) 20-28-97).

The research paper requirements are as follows:

The text is drafted in MS Word with *.doc extension and typed in Times New Roman font, 14 size, 1,5 interline spacing, 1.25 cm paragraph indent, 2 cm page margins, without page numbering. The references are drawn up in accordance with the Russian national references standard (GOST R 7.0.100-2018). The text must have references to the sources [1, p. 48].

The electronic document should be named according to the sample: Your full name_article.

The research paper is drawn up **according to the sample** presented in **ANNEX 1**.

Please note! By submitting an application and a research paper to the organising committee you give consent to processing of your personal data in accordance with the Federal Law “On Personal Data” no. 152-FZ.

The organising committee has the right to reject publishing papers that do not correspond to the conference focus areas and research papers requirements.

The conference is held within the framework of a grant from the federal budget to educational organizations of higher education for the implementation of activities aimed at supporting student scientific communities.

NO FEE IS CHARGED FOR PARTICIPATING IN THE CONFERENCE!

Conference webpage: https://ims.pnzgu.ru/st_life/conference_crossculturalcommunication

**THE ROLE OF CULTURAL AND RECREATIONAL
ACTIVITIES IN THE SOCIALIZATION PROCESS
OF INTERNATIONAL STUDENTS**

Bakhodur Kodirov, Ivan Ivanovich Ivanov

*Penza State University,
Penza, Russia*

Abstract. The article discusses the role of cultural events as one of the most important aspects of the successful socialization of international students in Russian universities using the example of Penza State University.

Key words: socialization, adaptation, cultural work, national holidays, extracurricular activities, education, tolerance

Text text text text text text text text text text text text

References

1. Tikhonova E.G., Sukharev A.I. Specific features of adaptation of international students in higher education institutions of the region // Regional studies. 2018. No.2. P.149-155